
فعال س�ازي درياف�ت 
بيژن سوراني
       آمد و شد

فاينانس مترو و همراهي 
دول�ت ب�راي توس�عه 
خطوط مترو پايتخت مي تواند نقطه اميدي باشد براي 
توسعه و ساخت مترو در ساير كلانشهرهاي كشور كه 
اين امر مي تواند به عنوان يكي از راهكارهاي اساس�ي 
براي تكميل شبكه حمل و نقل عمومي كشور به حساب 
آيد و كاهش آلودگي هوا و كاس�تن هزينه آمد و شد از 
جي�ب ش�هروندان مي توان�د س�بب جل�ب رضايت 
ش�هروندان ش�ده تا ش�هروندان كمتر از خودروهاي 
شخصي در شهرهاي پرجمعيت و آلوده استفاده كنند. 
هر چند با توجه به نرخ تورم كش��ور هر كيلومتر مترو 70 
ميليارد تومان هزينه ساخت دارد اما به دليل آنكه مترو از 
زيرسطح ش��هر عبور كرده از يكس��و خود بر بار ترافيكي 
نيفزوده و از سوي ديگر به دليل قابليت بالا در جابه جايي 
تعداد زياد مسافر آن هم در فاصله زماني كمتر توانسته است 

جاي خود را در ميان ساير وسايل نقليه عمومي باز كند.
بر اين اساس توسعه خطوط ريلي ش��هري مي تواند بر 
رفاه و آسايش ش��هروندان بيفزايد، استقبال و تكميل و 
راه اندازي خطوط و ايستگاه هاي مترو در پايتخت سبب 
شده تا در س��اير كلانش��هرها نيز مترو بتواند به عنوان 
وس��يله اي ايمن و مفيد در ترافيك مورد اس��تفاده قرار 
گيرد. متأس��فانه به دليل نبود اعتب��ارات لازم و بودجه 
همواره احداث خطوط مترو چه در پايتخت و چه در ساير 

كلانشهرها با مشكلات بسياري همراه شده است.
چالش اصلي احداث خطوط مترو زماني بيشتر خودنمايي 
كرد كه نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي مصوبات 
مربوط به اختصاص اعتبارات را به تصويب رسانده و دولت 
را موظف به اجراي مصوبات كرد تا خطوط مترو توسعه 
و گسترش يابد. متأسفانه بي توجهي دولت به مصوبات 
مجلس، چالش ها و معض��لات مت��رو را افزايش داده و 
همچون گوي قرمز و آتشين به ساير دولت ها پاسكاري 
ش��ده كه اين اقدام علاوه بر افزايش شبكه حمل و نقل 
عمومي، توان مديران را نيز تا حدودي گرفته و بيش��تر 
زمان مسئولان به بيان چالش هاي ميان دولت، مجلس 
و شهرداري اختصاص يافته و توس��عه خطوط مترو به 

صورت خط و نقطه ادامه يافته است.
    ضرورت شناسايي موانع احداث لاك پشتي مترو

بر اين اساس، در ساير كلانشهرها نيز احداث و راه اندازي 
خطوط مترو دست كمي از پايتخت نداشته بلكه به دليل 
درآمد پايين اين كلانشهرها مشكلات بيشتر نمود كرد 
تا جايي كه خطوط مترو بسياري از كلانشهرها در انتظار 
اعتبارات ب��راي راه اندازي و تكمي��ل خطوط به حركت 
لاك پش��تي خود ادام��ه مي دهند. در اين ب��اره عليرضا 
صلواتي، مدي��ر مناطق معاونت حم��ل و نقل و ترافيك 
ش��هرداري اصفهان به »جوان« گفت: خطوط مصوب 
مترو براي ش��هر اصفهان تاكن��ون 22 كيلومتر در نظر 
گرفته شده است و در حال حاضر حفاري خط يك تمام 
شده و احداث ايس��تگاه ها نيز با پيشرفت 70 درصد در 
حال تكميل شدن است، ريل گذاري در اين خط نيز 20 
درصد انجام شده و تنها مشكل ورود واگن براي تست و 

راه اندازي اولين خط مترو اصفهان باقي مانده است.
وي با اش��اره به راه اندازي اولين خط مت��رو اصفهان در 
دهه فجر امس��ال تأكيد كرد: بنا بر وعده هاي داده شده 
واگن هاي خريداري شده اگر روي ريل بارگذاري شود در 
دهه فجر امسال اصفهان نيز به كلانشهرهاي داراي شبكه 

حمل و نقل ريلي )مترو( خواهد پيوست.
صلواتي با اش��اره به مش��كلات پيش رو ب��راي احداث 
خطوط مترو در اصفهان گفت: متأسفانه براساس قانون 
بايد دولت 50 درصد از سهم خود را بپردازد و شهرداري 

هم به همين ميزان اعتبار اختصاص دهد. در اين زمينه 
شهرداري اصفهان با توجه به مشكلات مالي سهم خود 
را به صورت كامل پرداخته است ولي دولت در پرداخت 
سهم خود در ايس��تگاه اول درجا زده و از سوي ديگر به 
دليل نبود مديريت يكپارچه شهري تصميم گيري براي 
خطوط مترو در شهر اصفهان از سوي يك مديريت واحد 
صورت نگرفته كه اين ام��ر نيز چالش ها را در اين زمينه 
تشديد كرده است. اين كارشناس ارشد ترافيك معتقد 
است كه شهروندان اصفهان منتظر به سر آمدن 14 سال 
انتظار براي جابه جايي با مترو هستند كه به دلايل متعدد 
همچنان مترو راه اندازي نشده است. وي تصريح كرد: با 
يكپارچه سازي و مديريت واحد در زمينه مترو مي توان 
جلوي س��ليقه اي عمل كردن را گرفت و مشكلات را از 
پيش رو برداشت. در ضمن بايد حق السهم شهرداري به 
30 درصد كاهش يابد و دولت بخش زيادي از بودجه مترو 
كه طرح ملي و عام المنفعه است را بپردازد تا مشكلات 

حمل و نقل عمومي تا حدودي كاهش يابد.
  مجلس معوقه هزار ميلياردي مترو پايتخت را 

پيگيري مي كند
حسين طلا، نماينده مجلس و عضو نمايندگان تهران در 
زمينه پيگيري مسائل خطوط مترو گفت: در تهران كه 
ظرفيت معابر نسبت به وسايل نقليه يك به هشت است 
و بيش از 4/5 ميليون خودرو در حال تردد است، طبيعتاً 

ترافيك مشكلي بزرگ مي شود، لذا ساخت و گسترش 
مترو يكي از اساسي ترين اقداماتي است كه مي تواند روان 

بودن ترافيك در شهر تهران را محقق كند.
وي تصريح كرد: وقتي ش��ريان و خطوط مترو در تمام 
نقاط شهر گسترش يابد، مردم مي توانند براي ترددهاي 
خود برنامه ريزي زماني داشته باشند و قطعاً از حجم تردد 

با خودروهاي شخصي كاسته خواهد شد.
طلا با اش��اره به اينكه تأمين اعتبار و فاينانس مش��كل 
احداث مترو تهران است، گفت: اين مورد از چند طريق 
قابل حل است؛ ش��هرداري از منبع درآمدهاي خود كه 
پول خود مردم اس��ت مي تواند بخش��ي از كمبودها را 
جبران كند، در عين حال درخصوص فاينانس هم اخبار 
خوبي بعد از س��فر اخير معاون مالي و اداري شهرداري 
تهران رسيده است اما درخصوص مصوبه هزار ميلياردي 
كه قرار بود به مجموعه مترو پرداخت شود، تأكيد مي كنم 
نمايندگان بايد با همت و قدرت بيشتري پيگير مطالبات 
شوند. وي گفت: توس��عه خطوط مترو نيازمند توجه به 
خطوط حومه اي نيز است كه اميدواريم با تلاش شوراي 
اسلامي شهر تهران و شوراي عالي ترافيك اين خطوط 

نيز بيشتر در دستور كار قرار گيرد.
    بودجه سال 93 با مترو بسته مي شود

زهره طبي��ب زاده، نماين��ده تهران در مجلس ش��وراي 
اس��لامي نيز تأكيد كرد: اجراي پروژه مترو و توسعه آن 
به غير از كاه��ش تراكم ترافيك باعث انتقال بخش��ي از 
سيستم حمل و نقل عمومي به زير زمين شده و خطوط 
پاك در زير زمين ايجاد مي كن��د. وي به متوقف ماندن 
بس��ياري از پروژه هاي عمراني كش��ور ب��ه دليل وجود 

مشكلات مالي اشاره كرد و افزود: خوشبختانه هم اكنون 
متروي تهران با وجود مشكلات مالي كه دچار آن است 
همچنان به حيات خودش ادامه مي دهد و با همان روحيه 
جهادي اوايل انقلاب، كار توسعه خطوط متروي تهران در 
حال انجام است. طبيب زاده در خصوص مشكل اعتبارات 
متروي تهران خاطرنشان ساخت: طبعاً به عنوان مجمع 
نمايندگان تهران اين مس��ئله را در بودجه 93 پيگيري 
خواهيم كرد تا ان ش��اءالله بتوانيم اعتبارات قابل قبولي 
براي متروي تهران در نظر بگيريم. نماينده مجلس شوراي 
اسلامي افزود: خوشبختانه توسعه مترو، مناطق جنوبي 
و همچنين متراكم تهران را نيز تحت پوشش درآورده و 
بخشي از خطوطي كه در شرف افتتاح يا در حال احداث 
اس��ت، در اين مناطق قرار دارد كه با احداث آنها كمك 

بسياري به تردد ساكنان اين مناطق خواهد شد.
    تأكيد بر همكاري س�ه جانبه مجلس، دولت و 

شهرداري
هرچند با اقدامات ص��ورت گرفته اين امي��د مي رود كه 
مترو بتواند از ايس��تگاه بودجه! نيز عب��ور كند ولي ادامه 
توسعه و احداث و تجهيز مترو نيازمند همكاري سه جانبه 
مجلس، دولت و شهرداري است. در اين خصوص معاون 
حمل و نقل و ترافيك ش��هرداري تهران با تأكيد بر لزوم 
همكاري س��ه جانبه مجلس، دولت و شهرداري در بحث 
توسعه و تأمين بودجه مترو گفت: دولت نهم و دهم بارها 
مصوبات مجل��س را در خصوص توس��عه خطوط حمل 
و نقل ريلي ش��هري ناديده گرفت، به ط��وري كه امروز 
مشكلات آلودگي هوا افزايش يافته اس��ت.  وي با اشاره 
به توان ساخت س��الانه 30 كيلومتر يادآور شد: با وجود 
چهار دس��تگاه تي بي ام، مي توان اميدوار بود كه س��الانه 
 در ص��ورت تأمين اعتب��ارات، ش��هرداري بتواند بيش از

 30 كيلومتر مترو بسازد و در حال حاضر تهران داراي 152 
كيلومتر خطوط مترو است كه ظرفيت جابه جايي آن به 
3 ميليون نفر افزايش يافته كه با تكميل ساير خطوط بر 
حجم اي��ن جابه جايي ها اف��زوده خواهد ش��د. با احداث 
خطوط مترو مي توان اميدوار بود تا ساير شبكه  هاي حمل 
و نقل عمومي نيز تكميل شود و دسترسي شهروندان به 
حمل و نقل عمومي آسان تر شود تا شهروندان هم بتوانند 

در كاهش مسائل زيست شهري ايفاي نقش كنند.

احداث مترو روي ريل سرعت
استرس زندگ���ي شهرنشيني سبب شده است تا شهروندان كمتر 

بهروز يانچشمه
     در شهر

به بحث ورزش و تندرستي توجه كنند، در اين ميان جامعه زنان به 
دليل برخي محدوديت ها نسبت به آقايان، كمتر مي توانند از فضاهاي 
ورزشي استفاده كنند. از اين رو به دليل آنكه زنان، مادران جامعه هستند و تربيت نسل آينده نيز 
از وظايف آنان به حساب مي آيد، براي حفظ و ارتقاي سلامت جامعه و داشتن فرزندان سالم لازم 
است تا زمينه فعاليت هاي ورزشي را براي اين قش�ر فراهم آورد. به واقع با حضور يكي از افراد 
خانواده به خصوص زنان و دختران در فعاليت هاي ورزش�ي س�اير اعضاي خانواده نيز تشويق 
مي شوند در اين فعاليت ها شركت كنند. مرجان ميرزايي قاضي دارنده عناوين قهرماني در رشته 
شمشيربازي و كسي كه سال ها در كس�وت مربي و مدير اداره ورزش بانوان منطقه 13 در حال 
فعاليت است، گنجاندن فعاليت هاي ورزشي را در سبد خانوار شهروندان به منظور حفظ و ارتقاي 
سلامت آنها و تقويت و استحكام بنيان خانواده را از اهداف شهرداري در پرداخت به ورزش بانوان 

مي داند. در زير گفت وگوي »جوان« را با وي مي خوانيد.

لزوم توجه ب�ه ورزش بانوان را بيان 
ك�رده و ارتقاي س�لامت م�ادران 
جامعه چه تأثيري مي تواند در حفظ 
سلامتي و تندرستي خانواده داشته 

باشد؟
زنان علاوه برآنكه نيمي از جمعيت را تشكيل 
مي دهند وظايف م��ادري و تربيت فرزندان و 
حفظ سلامت خانواده را نيز عهده دار هستند، بر 
اين اساس از سوي شهرداري تهران به خصوص 
سازمان ورزش بر بحث توس��عه ورزش بانوان 

تأكيد شده است.
از طرفي به دليل استرس و فشارهاي زندگي 
شهري و تشديد و بروز برخي بيماري ها، ورزش 
به عنوان ابزار و پيشگيري و حتي درمان ايفاي 
نق��ش مي كند و بنابراين توس��عه ب��ه ورزش 
به خص��وص ورزش همگاني مي تواند س��بب 
كاهش استرس هاي ناشي از زندگي ماشيني و 
شهرنشيني شده و به حفظ سلامت و تندرستي 

فرد و خانواده كمك كند.
اش�اره اي ب�ه ش�روع فعاليت هاي 
ورزش�ي بان�وان داش�ته باش�يد و 
چگونگي اجراي برنامه هاي ورزشي 

در سطح سلامت را توضيح دهيد؟
شروع فعاليت هاي ورزش بانوان همزمان با آغاز 
به كار فعاليت سازمان ورزش شهرداري تهران 
بوده در ابتدا اولين ايس��تگاه تندرستي بانوان 
در ش��هر تهران در پارك پي��روزي راه اندازي 
شد بعدها ايس��تگاه هاي تندرس��تي در ساير 

بوستان ها، مساجد، مدارس و اماكن سرپوشيده 
راه اندازي شد و براي حضور و انجام فعاليت هاي 
ورزش��ي برنامه ريزي هايي صورت گرفت، در 
حال حاضر در بيش از 40 ايستگاه زنان حضور 

يافته و به فعاليت هاي ورزشي مي پردازند.
استقبال از ايس�تگاه هاي ورزشي، 
از س�وي بانوان چگونه بوده و روند 
توس�عه ورزش بانوان چگونه دنبال 

شد؟
با برنامه ريزي هاي انجام ش��ده و تربيت مربي 
ورزش بانوان و همچنين با توسعه ايستگاه هاي 
ورزش��ي و نص��ب و راه ان��دازي س��ت ها و 
دستگاه هاي ورزشي توس��عه ورزش بانوان به 
صورت فردي و جمعي گسترش يافته كه اين 
امر موجب حضور فعال زنان خانه دار به همراه 
فرزندان خود به صورت منظم در اين ايستگاه ها 

شده است.
آيا برنامه ريزي هاي ورزش�ي براي 
آقايان و بان�وان به يك گونه صورت 

مي گيرد؟
براساس چارچوب سازمان ورزش، فعاليت به 
چهار دسته ايستگاه هاي تندرستي، مسابقات 
محلات، آموزش و ورزش كاركنان و همچنين 
دركنار آنها تفريحات تقسيم بندي شده است. 
به واق��ع در تمامي اي��ن تقس��يم بندي هاي 
چهارگانه به دنبال درگير كردن زنان خانه دار 
به ورزش، تشويق اكثر رده هاي سني از جمله 
نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگس��الان به 
ورزش همگاني بوده تا بتوانيم از همه ظرفيت ها 
و پتانس��يل هاي موجود براي ارتقاي سلامت 

شهروندان بهره ببريم. 
در ح��وزه مس��ابقات مح��لات نيز ع��لاوه بر 
استعداديابي درصدد هس��تيم تا مسابقات را 
در سطوح محله، ناحيه و منطقه و بين مناطق 
شهر تهران نيز برگزار كنيم كه اين امر مي تواند 
به توسعه ورزش همگاني و تخصصي و تثبيت 

نمودن جايگاه آن كمك كند.
چه نظارت و سيس�تم ارزيابي براي 
انجام فعاليت هاي ورزش همگاني و 

تندرستي صورت مي گيرد؟
تمامي ايس��تگاه هاي ورزش��ي توسط مربيان 
آموزش ديده اداره مي شود و علاوه بر آموزش 
صحيح ورزش كردن، مباحثي همچون انجام 
چكاپ پزشكي، تست قند خون، فشار خون به 

صورت دوره اي نيز انجام مي گيرد. 
همچنين ب��راي س��المندان و بيم��اران نيز 
برنامه هاي ورزشي متناسب با اين اقشار به اجرا 
در مي آيد. علاوه بر حضور مربيان و بازرسان، 
فرم هاي نظرس��نجي نيز براي ارزيابي توزيع 
مي شود و نتايج آناليز شده، به سازمان ارسال 

شده تا موارد به دست آمده در برنامه ريزي هاي 
كارشناسي مورد توجه قرار گيرد.

ورزش چ�ه تأثي�ري مي تواند روي 
اس�تحكام كانون خانواده ها داشته 

باشد؟
يكي از ابعاد رويكردي ورزش بانوان بحث ايجاد 
آرامش روحي و رواني براي اشخاص است، اين 
امر خود مي تواند عاملي براي استحكام روابط 
خانواده و افزايش روحيه نش��اط و شادابي در 
كنار ارتقاي سلامت جسمي باشد و همچنين 
اين اقدام مي تواند علاوه بر هويت بخشي، بستر 
كاهش و كنترل برخي از آسيب هاي اجتماعي 
را به دنبال داشته باشد و بايد توجه داشت كه 
ورزش علاوه بر ارتقاي سلامتي فرد و جامعه، 

باعث پررنگ شدن نقش تربيتي نيز مي شود.
به عنوان يك كارشناس حوزه ورزش 
بان�وان چ�ه اقدامات�ي مي تواند به 
توسعه ورزش همگاني و به خصوص 

ورزش بانوان كمك كند؟
افزايش س��رانه هاي ورزش��ي ش��هروندان به 
همراه برنامه هاي آموزش��ي و اج��راي دقيق 
برنامه هاي ورزشي مي تواند بانوان را به سمت 
ورزش س��وق داده و زمينه مشاركت و تعامل 
آن��ان در فعاليت ه��اي تفريحي و ورزش��ي را 
افزايش دهد. به واقع توسعه امكانات ورزشي 
متناسب با جمعيت هر محله، امكان دسترسي 
آسان به امكانات و فضاهاي ورزشي ارائه ساير 
فعاليت هاي ورزش��ي براي انجام فعاليت هاي 
ف��ردي و جمع��ي از جمله مواردي اس��ت كه 
مي تواند زمينه جلب و تش��ويق شهروندان به 
ويژه بانوان را فراهم س��ازد در ضم��ن بايد به 
گونه اي عمل شود كه احساس نياز به ورزش در 
سبد خانواده ها به وجود آيد و همچنين نبايد از 
برنامه هاي تفريحي ورزشي غافل شده چراكه 
اين برنامه ها مي تواند فعاليت هاي ورزشي را نيز 

توسعه و گسترش دهد.

با يكپارچه س�ازي و مديريت واحد در 
زمينه مترو مي توان جلوي س�ليقه اي 
عم�ل ك�ردن را گرفت و مش�كلات را 
از پي�ش رو برداش�ت. در ضم�ن بايد 
حق الس�هم ش�هرداري ب�ه 30 درصد 
كاهش ياب�د و دولت بخش زي�ادي از 
بودجه مترو كه طرح ملي و عام المنفعه 
است را بپردازد تا مشكلات حمل و نقل 

عمومي تا حدودي كاهش يابد

وقتي شريان و خطوط مترو در تمام نقاط 
ش�هر گس�ترش يابد، مردم مي توانند 
براي ترددهاي خود برنامه ريزي زماني 
داش�ته باش�ند و قطعاً از حجم تردد با 
خودروهاي شخصي كاسته خواهد شد
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گزارش »جوان« از برداشته شدن موانع توسعه شبكه ريلي درون شهري

 تأثير ورزش بانوان
 بر استحكام خانواده بر كسي پوشيده نيست

گفت وگوي »جوان« با مسئول ورزش بانوان شرق تهران

نبود توجه ويژه به احيا و 
سيدحسن موسويان

     از شهر
نوس����ازي بافت هاي 
فرسوده سبب شده است 
تا روند نوس�ازي بافت هاي متراكم، ريزدانه و ناپايدار 
همچون معضل اعتياد نخ نما ش�ود و تبعات آن دامن 

شهر را بگيرد.
به واقع با توجه به شرايط ويژه شهر تهران و احتمال وقوع 
حوادث طبيعي و غيرمترقبه و همچنين خطرات ناشي 
از بافت هاي ناپايدار لازم اس��ت ت��ا در احياي بافت هاي 
فرسوده شهري،  اقدامات صورت گرفته از قالب جلسات و 
همايش  ها بيرون آمده و بيشتر جنبه اجرايي و كاركردي 
به خود بگيرد. البت��ه نگاه علمي و تخصص��ي به احيا و 
نوسازي بافت هاي فرسوده شهري مي تواند زمينه تسريع 
در انجام اقدامات را براي احياي بافت ها به دنبال داشته 
باشد به ش��رط آنكه توجيه اقتصادي احياي بافت هاي 
فرسوده براي ساكنان اين املاك در كنار تسهيلات ارائه 

شده مدنظر قرار گيرد. هرچند عرضه و تقاضاي مسكن 
به دليل نرخ تورم سبب شده اس��ت تا معاملات مسكن 
تا حدودي كاهش يابد اما به دليل س��ودآوري ساخت و 
ساز در حوزه مسكن مي توان با اعمال سياست تشويقي 
همچون بحث تجميع علاوه بر نوسازي بافت هاي فرسوده 
بهره برداري بهينه از زمين و ديگر منابع در توليد و عرضه 

مسكن را دنبال كرد.
  تأكيد بر اهميت تأمين زيرساخت هاي لازم براي 

تحقق نوسازي پايدار
گام برداش��تن در زمينه جلب مش��اركت هاي ساكنان 
املاك ريزدان��ه و متراكم براي تجمي��ع مي تواند علاوه 
بر احيا و نوسازي بافت هاي فرسوده محله اي به توسعه 
فضاهاي شهري، افزايش سرانه هاي زندگي شهري و ارائه 
هرچه بهتر خدمات به س��اكنان محلات نوسازي شده 
كمك كند. اين علاوه بر مسائل حوزه شهر سازي مي تواند 
در زمينه كاهش آسيب هاي اجتماعي- فرهنگي نيز مؤثر 

واقع ش��ود. در اين زمينه عليرضا جعف��ري، مديرعامل 
سازمان نوسازي شهر تهران تأكيد كرد:  بهسازي محيطي، 
ارتقاي كيفيت ساخت و ساز، تحقق پروژه هاي محرك 
توسعه و به كارگيري و ارتقاي ظرفيت هاي محلي موجود 
و ايجاد ظرفيت هاي جديد در نهادهاي محلي چهار حوزه 

فعاليتي براي دفاتر خدمات نوسازي است.
وي با اشاره به مش��كلات پيچيده فرهنگي، اجتماعي و 
حقوقي فراروي پروژه ه��اي تجميعي گفت: مازاد تعداد 
واحد و زيربناي توليدي در پروژه هاي تجميعي در قياس 
با پروژه هاي غيرتجميع��ي )بي��ش از 1/5 برابر(، مؤيد 
كارآمدي دفاتر خدمات نوس��ازي در بهره برداري بهينه 
از زمين و س��اير منابع در توليد و عرضه مسكن جديد و 

استقبال از نوسازي مردمي است.
جعفري با بيان اينكه توجه به تحقق پروژه هاي محرك 
توسعه سهم بسزايي در فعاليت هاي دفاتر بر عهده داشته 
است، يادآور شد: انجام اين فعاليت ها در راستاي نوسازي 

با الگوي تجميع، گام مهمي در تبديل جريان نوس��ازي 
كالبدي به توس��عه محلي به ش��مار مي رود. مديرعامل 
سازمان نوس��ازي ش��هر تهران تصريح كرد: رشد كمي 
ساخت و ساز در بافت هاي فرسوده شهري بدون ملاحظه 
آينده محتمل و در پيش روي اين بخش هاي ش��هر كه 
بالقوه از كمبود محس��وس خدمات و زيرس��اخت هاي 
شهري رنج مي برند، مس��يري جز زوال تدريجي حيات 
ش��هري در برنخواهد داش��ت. جعفري با بيان اينكه در 
فرآيند نوسازي كالبدي لازم است كمبودهاي خدماتي، 
ارزش افزايي ناشي از ارتقاي كيفيت محيطي و نيز تأمين 
زيرساخت هاي لازم براي تحقق نوس��ازي پايدار مورد 
توجه قرار گيرند، تأكيد كرد: پروژه هاي محرك توسعه 
شامل آن دسته از پروژه ها و طرح هايي است كه تحقق 
آنها موجب افزايش سطح برخورداري ساكنان محله از 
خدمات مورد نياز و نيز ارزش افزايي اجتماعي و اقتصادي 

در مقياس هاي مختلف مي شود.

از آنجايي كه شهر به مثابه 
بيژن تنها

     اقتصاد شهر
يك موجود زنده اس�ت و 
توجه به نوس�ازي و رفع 
نيازهاي ضروري و اساسي آن نيازمند منابع درآمدي 
است بنابراين انتظار مي رود كه در دوره جديد مديريت 
شهري شوراي اسلامي شهر تهران، شهرداري، بحث 
توس�عه منابع درآمد پايدار را مورد توجه جدي قرار 
دهد. اگر به اين مهم توجه صورت نگيرد نه تنها امكان 
ارائه خدمات مناس�ب براي مديريت ش�هري كاهش 
مي يابد بلكه اجراي پروژه هاي توسعه اي كه منجر به 
ارتقاي توسعه زندگي شهري مي ش�ود نيز با مشكل 

مواجه خواهد شد.

اخيراً از سوي ش��هرداري قبوض عوارض  شهري توزيع 
ش��ده و مهلت زماني هم براي پرداخت آن در نظر گرفته 
شده است. به واقع به گفته مسئولان شهري، شهروندان 
فقط در حوزه پس��ماند براي جمع آوري و حمل و نقل و 
بازيافت مواد بخش��ي از هزينه ها را پرداخت مي كنند و 
اين شهرداري است كه بايد مابقي هزينه را پرداخت كند 
بنابراين لازم اس��ت تا توجه ويژه اي به درآمدهاي پايدار 
شهري صورت گيرد. از سوي ديگر ظرفيت فروش تراكم 
و صدور پروانه ساخت و ساز با توجه به تحولات اقتصادي 
كش��ور متغير بود اما ظرفيت اين حوزه ه��م با توجه به 
محدود بودن گسترش شهري در سال هاي آتي محدودتر 
خواهد شد. از سوي ديگر تغييرات جمعيتي و انتظار براي 

كاهش مشكلات در ساير حوزه ها همچون شبكه حمل و 
نقل عمومي مي طلبد تا سرمايه گذاري كلاني در اين زمينه 
صورت گيرد و در كنار اين مباحث هزينه هاي جاري شهر 
نيز به عناوين مختلف تابع رش��د اقتصاد كشور بوده و با 
افزايش روبه رو است. نگاهي به مجموعه اين عوامل نشان 
مي دهد كه اگر نتوانيم گام محكمي در زمينه درآمد پايدار 
شهري برداريم بايد در س��ال هاي نه چندان دور منتظر 
پيامدهاي آن باشيم. اتكاي شهرداري به منابع درون زايي 
خود با توجه به ش��رايط ويژه اقتصادي عملًا شرايط كار 
را براي متوليان امور در ش��هرداري دشوار ساخته است 
و در اين ميان توجه به نقش ش��وراها در تصميم سازي و 
تصميم گيري براي تأمين منابع پايدار شهري دو چندان 

شده است. بر اين اساس لازم است تا شوراي اسلامي شهر 
با نگاه دقيق تر فقط به فكر تأمين هزينه مديريت شهري 
در يك مقطع زماني يكساله نباش��د بلكه به گونه اي گام 
بردارد تا با همراهي و مشاركت شهرداري بتواند محل هاي 
درآمد پايدار را افزايش و توس��عه دهد. انتظار مي رود كه 
ابتدا شوراي شهر در يك بازه زماني ميان مدت به تأمين 
منابع درآمد پايدار توجه كرده و بتواند در اين چند ساله 
بخش ديگري از درآمدهاي پايدار را تثبيت كند. هرچند 
اين امر مستلزم داشتن مديريت يكپارچه شهري است ولي 
هرگونه كوتاهي و ناكارآمدي در تأمين منابع درآمد پايدار 
مي تواند به جاي افزايش رشد و توسعه شهري عاملي براي 

عقب ماندگي شهر به حساب  آيد.

تجميع بافت هاي ريزدانه و ناپايدار شهري براي مقابله با بحران

ضرورت توجه شورا به تثبيت منابع درآمد پايدار شهري

بهره برداري بهينه از بافت هاي فرسوده براي عرضه مسكن ضروري است


